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Inleiding

Het afgelopen jaar heeft voor wat betreft de realisatie van het programma van 
UdenPlus twee gezichten te zien gegeven. Enerzijds is de ontvankelijkheid 
gegroeid voor programmapunten van UdenPlus en is een aantal ervan 
meegenomen in de uitgangspunten en/of uitvoering van het gemeentelijk 
beleid. Anderzijds hebben we een onbeargumenteerd vasthouden aan een 
coalitieakkoord ervaren. Het Sociaal Domein dient als goed voorbeeld hiervoor. 

Op het gebied van het voorzieningenbeleid voor kwetsbare mensen in het 
algemeen en voor kwetsbare ouderen in het bijzonder is open gediscussieerd 
over het gemeentelijk beleid voor de komende jaren en zijn uiteindelijke 
keuzes bepaald door de inbreng van zowel coalitie- als oppositiepartijen. Ook 
voor wat betreft het sport- en beweegbeleid van de gemeente is UdenPlus 
positief gekend en hebben we een constructieve, niet onbelangrijke bijdrage 
mogen leveren aan de beleidsuitgangspunten. 

Anders hebben we dit ervaren op het gebied van het jeugdbeleid in brede zin. 
Waar gezien de immense problematiek op dit gebied en de vele open einden 
die aan het huidig en toekomstig jeugdbeleid kleven juist de opvattingen van 
alle fracties van belang zijn en voorstellen op inhoud beoordeeld moeten 
worden, ontbreekt het aan bestuurlijke de bereidheid om buiten het 
coalitieakkoord te kijken en zich open te stellen voor andere opvattingen. Een 
dergelijke houding roept polarisatie op in plaats van een gevoel van 
saamhorigheid.   

Het proces over de toekomstige samenvoeging van Uden en Landerd wordt 
daarentegen bestuurlijk op een wijze geleid die UdenPlus aanspreekt. Inspraak, 
medezeggenschap en betrokkenheid van de burgers bij belangrijke bestuurlijke 
beslissingen is iets wat hoog in het vaandel van UdenPlus staat. We zien de 
aandacht hiervoor met genoegen terugkomen in het huidig verloop van de 
herindeling. We kijken om die reden met een positieve blik vooruit op het 
vervolg van dit proces. 

Het programma van UdenPlus richt zich onverminderd  op het 
leeftijdsvriendelijk maken van onze gemeente. Meer concreet betekent dit dat 
het kunnen meedoen, ook in financiële zin, meetellen en gerespecteerd 
worden, adequaat geïnformeerd worden, uitnodigende openbare en publieke 



ruimten hebben, adequate mobiliteitsmogelijkheden beschikbaar hebben, de 
aanwezigheid van een voldoende en divers aanbod van woningen en van een 
zorgzame en fysiek leefbare woonomgeving, het ervaren van sociale - en 
verkeersveiligheid en beschikken over een passend, toegankelijk en bereikbaar 
aanbod van onderwijs-, zorg- , welzijns-, sport-, recreatie- en 
cultuurvoorzieningen hoog op de agenda van UdenPlus prijken.   

In de hoofdstuksgewijze behandeling  van de begroting stellen wij hier en daar 
vragen aan het college om toelichting te krijgen op zijn voorstellen. Wij gaan 
voor anker liggen bij punten waar we vinden dat die niet of onvoldoende zijn 
meegenomen in het programma van de coalitie, of die een belangrijke 
meerwaarde kunnen betekenen.  Alhoewel dit een breed scala van punten 
betreft, lichten wij er hier opnieuw uit dat, zeker in verhouding tot de jonge 
Udenaren, nog weinig aandacht wordt besteed aan participatie van ouderen in 
de Udense samenleving, aan het bevorderen daarvan en/of aan het scheppen 
van voorwaarden daartoe.      

Hoofdstuksgewijze behandeling van de begroting.

UdenPlus is voorstander van de invoering van een Rekenkamer, als 
onafhankelijke orgaan, om kwaliteit en effectiviteit van beleid te monitoren. 
De Rekenkamer kan de gemeenteraad inzicht verschaffen in de relatie tussen 
de investeringen en de opbrengsten van diverse regionale samenwerkingen.

UdenPlus begrijpt dat de gemeente Uden de OZB belasting wil verhogen. Ons 
begrip komt voort uit de relatieve lage OZB belasting die de gemeente Uden 
heeft gehanteerd t.o.v. vergelijkbare gemeenten. Wat wij niet begrijpen is 
waarom de toeristenbelasting wordt ontzien en waarom geen 
precariobelasting wordt geheven, terwijl met name de horeca in de loop der 
jaren meer en meer openbare grond heeft benut voor uitbreiding van 
terrassen. We horen graag wat de overwegingen van de gemeente zijn voor 
haar keuze om het vizier enkel op de OZB te richten.



1. Veiligheid 

Vanwege een gevoel van sociale onveiligheid komen met name oudere 
ouderen ’s avonds weinig buiten en nemen zij ook niet deel aan activiteiten die 
in de avonduren  gepland zijn. Goede verlichting, de aanpak van vervuiling in de 
straat en buurtcontrole kunnen de sociale onveiligheid verkleinen. UdenPlus is 
van mening dat samenwerking tussen professionele instanties, waaronder 
Area, en buurtbewoners, die ondermeer tot doel heeft de beleving van sociale 
onveiligheid weg te nemen, gefaciliteerd moet worden. Ook kan de 
zichtbaarheid van politie, met name van wijkagenten, worden geïntensiveerd.  

De realisatie van netwerken van voorzieningen, zoals recentelijk 
gemeenteraadbreed is onderschreven, kan een belangrijke functie vervullen, 
ook op het gebied van sociale veiligheid. Voorkomen moet worden dat een 
veelheid van buurtinitiatieven, die naast het bevorderen van veiligheid gericht 
is op het versterken van de band tussen buurtbewoners, voldoende support 
krijgt van de gemeente.    

UdenPlus is voor een lik-op-stuk beleid wanneer sprake is van straatterreur of  
burenoverlast. Partijen als de gemeente, de politie, hulpverlenende instanties 
en Area, in geval het een buurt met sociale woningbouw betreft, moeten direct 
aanspreekbaar zijn en gezamenlijk actie ondernemen. 

2. Verkeer en vervoer

UdenPlus juicht het gebruik van AutoMaatje toe. Het voorbeeld van Muzerijk 
verdient lof en verspreiding. UdenPLus is van mening dat bij potentiële 
gebruikers onvoldoende bekend is welke mogelijkheden er zijn op het gebied 
van  begeleid vervoer. 

De mogelijkheden tot maar ook de voordelen van een lightrail-verbinding  
ontgaan UdenPlus. Het effect ervan zou kunnen zijn dat nog meer jongeren hun 
heil zoeken in de grotere omliggende steden. UdenPlus is meer voorstander 
van een breder netwerk van vervoersverbindingen binnen de 
gemeentegrenzen.



UdenPlus is van mening dat de verkeersveiligheid van jonge en van oudere 
verkeersdeelnemers een flinke impuls nodig heeft. Er zijn meer rigoureuse 
maatregelen nodig om de risico’s, die jonge schoolgangers en mobiel beperkte 
ouderen in het verkeer lopen, terug te brengen. UdenPLus bepleit  een 
snelheidslimiet van 30 kilometer in alle woonwijken van Uden. 

UdenPlus blijft voorstander van het afschaffen van betaald parkeren bij het 
ziekenhuis. Naar onze mening past het niet om voor een maatschappelijke 
voorziening als een ziekenhuis, waar relatief veel meer mensen met een smalle 
beurs gebruik van maken dan mensen met een hoog inkomen, parkeergeld te 
vragen. 

Derving van inkomsten kan worden gecompenseerd door een lichte verhoging 
van de tarieven bij de overige parkeerterreinen, uitbreiding van betaalde 
parkeerterreinen rondom het centrum en een meer efficiënte aanpak van de 
garage op het Brabantplein.

3. Economie

Het samengaan van Uden en Landerd wordt gezien als een mogelijkheid om de 
bestuurskracht te versterken. Een sterker bestuur moet terug te zien zijn in de 
activiteiten die de nieuwe gemeente onderneemt, onder meer op het gebied 
van de werkgelegenheid, met name het behoud en uitbreiding van 
arbeidsplaatsen, de aantrekkelijkheid van het vestigingsklimaat en de kwaliteit 
van de voorzieningen. UdenPlus ziet erop toe, dat in de verdere uitwerking van 
het ontwerp herindeling deze punten, en in het bijzonder de concrete 
voordelen van het samengaan, ruime aandacht krijgen.   

Ook het bedienen van de grootste werkverschaffer, c.q. de zorgsector, 
bijvoorbeeld door het faciliteren van beroepsafdelingen op MBO en HBO 
niveau, betekent een impuls aan de economie en een versterking van het 
woon- en werkklimaat. 

Het centrum van de gemeente Uden verdient een verdere facelift om 
aantrekkelijk te zijn voor het winkelend publiek en voor mensen uit de regio. 
Wij zijn benieuwd naar de nieuwe centrumvisie die aanstaande is. Om een 
bruisend centrum te zijn, zoals het coalitieakkoord voorstaat, zal niet alleen 



moeten worden geïnvesteerd in het anders aankleden van het centrum, met 
bijvoorbeeld fonteins voor kinderen. Ook het geven van een nieuwe 
bestemming aan grote lelijke gebouwen of plekken, zoals het oude PNEM 
kantoor, en de ruimte van de vroeger FIAT garage is geboden. Naarmate de 
(gestapelde) woonfunctie in het centrum toeneemt, neemt ook de dichtbij 
zijnde klandizie toe.   

Voor wat betreft de arbeidsparticipatie en maatschappelijke participatie 
volhardt UdenPlus in onderstaande voorstellen: 

 het aantal werkervaringsplekken met een inspanningsverplichting voor 
de inlenende partij uitbreiden;

 mensen die tegen hun pensioen aanlopen, werkeloos zijn en een te grote 
afstand tot de arbeidsmarkt blijken te hebben, vrijstellen van verplicht 
solliciteren en aanzetten tot maatschappelijke dienstverlening met 
behoud van uitkering;

 bevorderen dat meer mensen in dienst blijven na de 
pensioengerechtigde leeftijd;

 bevorderen van initiatieven of voorstellen uit de Udense samenleving die 
tot doel hebben de kennis en ervaring van gepensioneerde burgers te 
benutten voor onderwijs, zorg en het bedrijfsleven.

4. Onderwijs

Terwijl de zorgsector veruit de grootste werkgever is in Uden is de aandacht 
ervoor bij lange na niet op het niveau van de aandacht voor bijvoorbeeld 
Agrifood, terwijl op dat gebied de werkgelegenheid, afgezet tegen de 
zorgsector, zeer beperkt is. Wat UdenPlus niet begrijpt, is waarom de 
zorgsector niet als belangrijke gesprekspartner wordt gezien voor wat betreft 
de opleidingsmogelijkheden en  de ontwikkeling in de werkgelegenheid.  

Uden Plus is voor een effectieve aanpak van laaggeletterdheid. Er is een 
duidelijke relatie tussen het te maken krijgen met schuldhulpverlening en het 
laaggeletterd zijn. Onze digitale samenleving zorgt ervoor dat meer mensen 
afhaken en het bevorderen van digitale vaardigheden is een belangrijk 
aandachtspunt voor UdenPlus. In de vorige programmabegroting werd 
aangegeven dat de gemeente Uden de mogelijkheden onderzoekt om 



alfabetiseringsonderwijs op te laten zetten en te verzorgen door 
gekwalificeerde leerkrachten. UdenPlus adviseert bij dit traject na te gaan of 
mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt opgeleid kunnen worden en 
hierbij een rol kunnen vervullen. UdenPlus is benieuwd naar de vorderingen die 
de gemeente op dit gebied heeft gemaakt.

UdenPlus heeft eerder gesignaleerd dat binnen de ambtelijke organisatie grote 
verschillen zijn in taalvaardigheid. Nu dit punt ook landelijk de aandacht krijgt, 
bepleit UdenPlus dat de gemeente Uden ook stappen zet op dit gebied.  

5. Sport, cultuur en recreatie

UdenPlus heeft de nota sport- en beweegbeleid omarmt. Ook zijn onze 
complimenten uitgegaan naar de bestuurder voor de intensieve samenspraak 
met alle betrokken partijen. Wat ons betreft is het proces van de 
totstandkoming van de nota een voorbeeld voor andere beleidsterreinen.  

Wel hebben we aandacht gevraagd voor sport en bewegen van zowel 
kwetsbare als niet kwetsbare ouderen door een buurtsportcoach aan te stellen 
die zich specifiek op deze groepen richt. Daarenboven is UdenPlus vanwege 
sociale en fysieke voordelen voor betrokkenen voorstander van een uitbreiding 
van speeltuinen waar naast toestellen voor kinderen ook  beweegtoestellen 
staan die speciaal voor ouderen geschikt zijn.  

UdenPlus is daarnaast warm voorstander van een centraal gelegen beweegpark 
voor intergenerationele contacten en waar ouderen onder begeleiding kunnen 
bewegen en beweegmanifestaties worden gehouden. Het Bevrijdingspark, 
grenzend aan de skatebaan, maar ook een heringericht marktplein zouden 
hiervoor geschikt zijn. 

Uden heeft met Slabroek en Bedaf mooie recreatiegebieden. Ze zouden zich bij 
uitstek moeten lenen voor mooie fiets- en wandeltochten. Vanuit Udense 
burgers bereiken ons zeer recent signalen dat de wandelpaden en fietspaden 
verbetering behoeven. UdenPlus gaat zich nader oriënteren op dit punt en 
komt hier zo nodig op terug.   



UdenPlus bepleit duidelijkheid over de dagelijkse en de bestuurlijke aansturing 
van de Maashorst. Het komt ons voor dat onduidelijkheid bestaat over wat de 
bevoegdheden van de dagelijkse leiding zijn en welke bevoegdheden en 
verantoordelijkheden de gemeentelijke bestuurders willen dragen. Wij vragen 
om een heldere situatieschets, piketpalen die worden geslagen voor de 
toekomt en op zijn minst een begin van een visie en aantoonbare draagkracht 
voor een nieuw besturingsmodel.

Bij het organiseren van culturele activiteiten vraagt UdenPlus opnieuw 
aandacht voor een spreiding van tijden waarop de activiteiten plaatsvinden, 
omdat veel mensen in de avonduren niet naar buiten gaan. UdenPlus omarmt 
dan ook het ‘Plusmenu 55+’, een divers aanbod van culturele instellingen voor 
mensen die nu vaak tussen de wal en het schip vallen. UdenPlus blijft zich ook 
sterk maken voor projecten als muziek in de klas en schoolzwemmen omdat 
het de vorming van jeugdigen verbreed en omdat het kunnen deelnemen aan 
deze activiteiten dan niet afhankelijk is van het inkomen van de ouders. 

UdenPlus is van mening dat een goed overzicht moet worden gemaakt van de 
financiële bijdrage van de gemeente aan de bestaande binnen – en buitensport 
accommodaties en dat vergelijkingen moeten worden gemaakt tussen Udense 
verenigingen en met referentiegemeenten. De huidige vraag van Park Hoeven 
over een financiële garantstelling voor de aanleg van Padelbanen komt 
UdenPlus als alleszins redelijk over. Een eventuele terughoudendheid van de 
gemeente Uden, hetgeen wij niet voorstaan, verdient ons inziens een goed 
beargumenteerde uitleg.   

6. Sociaal Domein

Zoals eerder aangegeven, is UdenPlus content met de realisatie van netwerken 
van voorzieningen, omdat ze het streven naar zorgzame buurten, een van de 
speerpunten van UdenPlus, dichterbij brengt. UdenPlus is van mening dat de 
ontwikkeling van buurtzorg een grotere slaagkans heeft als zorg- en 
welzijnsinstanties, waarmee de gemeente een subsidierelatie onderhoudt,  een 
niet vrijblijvende ondersteunende rol vervullen, zoals het instrueren en 
adviseren  van mantelzorgers en vrijwilligers, het aanleren van vaardigheden en 
of het dienen als achterwacht in geval deskundigheden van de buurtgenoten 



tekortschieten. In de subsidiegrondslagen of voorwaarden voor inkoop van 
zorg  moet de gemeente opnemen dat deze instanties deze rol vervullen.     

UdenPlus is van mening dat op het gebied van de AED’s de Volkelse 
gemeenschap en de gemeente niet tegenover elkaar mogen komen staan. Er 
lijkt een impasse te zijn ontstaan, terwijl het gebruik van de AED’s, het 
onderhoud ervan en de instructie ervoor, door goed burgerschap zijn 
ingegeven. UdenPlus bepleit een spoedige en constructieve oplossing voor dit 
probleem. 

UdenPlus heeft ook vorig jaar aangegeven niet in te zien waarom een 
jeugdgemeenteraad  zou moeten worden geformeerd. Mocht dat zijn om de 
betrokkenheid van jeugdigen met de politiek te vergroten dan geldt dit voor 
meerdere leeftijdscategorieën. Wat de ouderen uit de gemeente Uden betreft, 
constateren wij dat velen een hoge mate van interesse hebben, maar het 
gevoel hebben onvoldoende gekend te worden in hun opvatting. Mocht de 
gemeenteraad besluiten dat een jeugdgemeenteraad een hiaat opvult, dan 
bepleit UdenPlus een gemeenteraad van zowel jeugdigen als ouderen.  Meer 
passend vindt UdenPLus het om jongeren en ouderen te attenderen op en 
interesseren voor bestaande inspraak- en adviesorganen zoals de AdviesRaad 
Sociaal Domein en de gebiedsraden.  

UdenPlus vindt het van belang dat Muzerijk gefaciliteerd wordt om haar 
belangrijke functie in de wijk te kunnen voortzetten. Daarvoor zijn nieuwe 
investeringen nodig onder meer op het gebied van de klimaatbeheersing. 

UdenPlus is van mening dat de jeugdhulpverlening een groot zorgenkindje is. 
De huidige financiën zijn niet toereikend om de wettelijke taken op een 
fatsoenlijke manier uit te kunnen voeren. Op het gebied van de front office 
doet de gemeente Uden er alles aan om een gepaste hulpverlening te 
organiseren, maar het is dweilen met de kraan open. Udense hulpverlenende 
instanties en mensen die kleinschalige opvang bieden aan jonge hulpvragenden 
verdienen de support en ondersteuning van de gemeente. Daarnaast is 
UdenPlus van mening dat Uden samen met Oss, als bestuurlijke, regionale 
kartrekkers, een krachtiger vuist moet maken tegenover de rijksoverheid om 
benodigde gelden te verkrijgen.  



7. Volksgezondheid, milieu en duurzaamheid

De gemeenteraad wordt binnen enige maanden geconfronteerd met de 
Regionale Energie Strategie. UdenPlus maakt zich zorgen over het tempo 
waarbinnen maatregelen zullen worden getroffen, alsmede over de geraamde 
kosten. Veel huishoudens kunnen hierdoor in financiële problemen komen. 

Zorgwekkend is dat, om klimaatdoelen te halen, alleen naar hernieuwbare 
energieopwekking wordt gekeken, zoals de inzet van biomassa centrales. Ook 
ontbreekt iedere vorm van burgerparticipatie en worden alleen voorstanders 
van hernieuwbare energie uitgenodigd in de stuurgroep/projectgroep. 
Weliswaar is het uiteindelijk doel van de RES een gezond leefklimaat, maar er 
wordt geen aandacht besteed aan de impact van windmolens en 
biomassacentrales op de gezondheid van omwonenden, noch naar de effecten 
in het landschap.

UdenPlus vraagt van het college duidelijkheid, goede communicatie en 
informatie aan onze inwoners omtrent de inhoud en voortgang van het 
onderhanden RES-beleid

Particuliere manifestaties die de bevordering van een gezonde leefstijl tot doel 
hebben moeten op de financiële steun van o.a. de gemeente kunnen rekenen. 

 

8. Volkshuisvesting, ruimtelijke ordening en stedelijke vernieuwing   

De demografische ontwikkeling van Uden, de verandering van 
samenlevingsvormen en een toenemend aantal mensen in de samenleving die 
ondersteuning behoeven, vraagt om nieuwe woonconcepten, waaronder 
kleinere woningen, vormen van groepswonen en CPO’s met goed bereikbare 
zorg- en welzijnsvoorzieningen en met onderling dienstbetoon. Ook ontbreekt 
het in Uden aan woningen voor mensen met dementie en hun mantelzorgers.  
Ook bij de fysieke (her)inrichting van buurten zal rekening gehouden moeten 
worden met een toenemend aantal medeburgers met oriëntatieproblemen. Dit 
vraagt om een diversiteit aan herkenningspunten en meer 
gecompartimenteerde wijken en buurten.          



Veel senioren in Uden hebben behoefte aan rustbanken, vooral bij belangrijke 
voorzieningen. Veel supermarkten of winkelketens, waaronder de HEMA, zijn 
uitgerust met koffiecorners, maar het ontbreekt aan een toiletvoorziening voor 
klanten. UdenPlus vraagt het college om er bij de ketens op aan te dringen dit 
te realiseren. Het ontbreken van voor het publiek beschikbare toiletten in deze 
gelegenheden weerhoudt mensen met plasproblemen om de deur uit te gaan. 

 

9. Bedrijfsvoering

UdenPlus vindt dat woningen die in het buitengebied zijn gesitueerd, niet 
verstoken mogen blijven van glasvezel.  

Ondanks diverse financiële onzekerheden is er sprake van een sluitende 
meerjarenbegroting. De door de herijking van de begroting vrijgevallen 
middelen kunnen wat UdenPlus betreft worden ingezet voor een ander 
parkeerbeleid bij Bernhoven, anders dan deze terug te geven aan de 
algemene dienst. De achtergrond voor de naar verwachting aan te trekken 
lening van €25 miljoen is ons niet geheel duidelijk.

10.Bestuur en dienstverlening

Zoals eerder aangegeven, is de installatie van een jeugdgemeenteraad voor 
UdenPlus een vorm van ongewenste positieve discriminatie. Een goede 
communicatie met of deelname aan huidige inspraak- of adviesorganen, 
waaronder gebiedsraden blijkt al moeilijk en heeft meer prioriteit. In het 
bijzonder jeugdigen en ouderen kunnen worden uitgenodigd om deel te nemen 
in gebiedsraden.     


